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Z okrajne partijske konference
Z ideološkim poglabljanjem in revolucionarnim delom bodo 

partijske organizacije v goriškem okraju dosegle še večje uspehe
V nedeljo je bila v Solkanu okrajna 

partijska konferenca, kateri je priso
stvoval tudi Slan CK KPS in član CK 
KPJ tov. minister Boris Kra.ger. Po 
Izvolitvi delovnega predsedstva in 
Ostalih komisij je podal referat sekre
tar okr. komiteta tov. Primožič Jože 
(Miklavž).

V referatu je tov. Primožič opisal 
zgodovinski razvoj partijskih organi
zacij v ogriškem okraju od leta 1919 
dalje.

Leta 1919 se je ustanovila prva 
stranka delovnega razreda po tipu ita
lijanske soc. demokratske partije. Ob 
ustanovitvi jc štela ta organizacija nad 
30 članov, kasneje pa se je razvila na 
180 članov. Med temi so bili tudi ru
ski ujetniki, ki so sodelovali v Oktobr
ski revoluciji, na pr. pok. oficir NOV 
tov. Bratkovič (Bratuž). Ta organiza
cija se jc nemoteno razvijala do leta 
1921 ko se je stranka razvila v dva 
tabora, levo in desno krilo. Do raz
cepitve je prišlo zaradi tega, ker je levo 
krilo šlo po poti Partije novega tipa, 
Boljševiške Partije, desno krilo pa so 
zastopale frakcionaške skupine. Levo 
krilo iz najnaprednejših elementov, kot 
pok. Srebrnič Jože, takratni komuni
stični poslanec v italijanskem parla
mentu, Batič, Buntar, Korsil in Štolfa, 
jc nadaljevalo svoje revolucionarno 
delo. Žena Štolfe je izvezla na zasta
vo, ki je bila že razvita, grb BodjŠcvi- 
ške Partije s srpom in kladivom, z ob
jemom pšeničnih klasov. Zastavo je ce
lica KP Renče čuvala vse do V. Kon
gresa KPJ. Za podarjeno zastavo V. 
Kongresu je celica KP Renče dobila od 
kabineta maršala Tita zahvalno pismo. 
— Desno krilo, po večini iz Furlanov 
in Italijanov, se je popolnoma odcepilo 
Od levega krila in stopilo na stran kot 
delavska aristokracija v službi kapi
talizma.

Revolucionarno delo Partije se ie 
stopnjevalo.

Po odcepitvi desnega krila od leve
ga, je levo krilo takoj pristopilo k for
miranju SKOJ-evskih grup, tako zva- 
nih »avantgardistov«, preko katerih so 
celice KP Italije vplivale na mladino, 
vnašale napredno miselnost ter vodile 
borbo proti nastopajočemu fašizmu.

Formirale so se tri SKOJ-evske 
grupe. Celica v Renčah je takrat štela 
17 članov. Ustanovljeno ie bilo tudi 
lizkulturno društvo »Ljudski oder« s 
sedežem v Trstu. Ta vpliv se je razvil 
tudi na ostale kraje Primorske, kot jia 
pr.; Solkan, Števerjan, Štandrež. Ce- 
povan, Vrtovin, Vrtojba, Opatjesclo, 
Križ pri Trstu in sam Trst. Povsod 
tu so se takoj ustanavljale SKOJ- 
evske grupe.

Leta 1922 ie Partijo zadela fašistič
na diktatura. Pričeli so požigi sedežev 
naprednih ustanov ter sistematično 
uničevanje teh organizacij. Odgovor 
fašizmu je bil ta, da so terenske orga
nizacije menjavale in vračale fašizmu 
za njihovo podlo delo s tem da so ko
munisti iz enega sedeža v drugem kra
ju napadali fašistične postojanke in 
uničevali fašistično drhal.

Po teh pretepih je prišlo do prvih 
aretacij in so najprej odpeljali v in
ternacijo Srebrnič Jožeta. Od strani 
fašistov se je tudi začelo uničevanje 
ustanovljenih fizkulturnuh krožkov. To 
je močno zaddo mlado Partijo. Fašiz
mu je delno uspelo uničiti in razbiti 
mlado organizacijo. Večina članov je 
zbežala v inozemstvo, nekateri v Ame
riko. drugi v Jugoslavijo. S tem tre
nutkom so nastali težki boji za Partijo. 
Novi člana so se sprejemaj] iz vrst

SKOJ-a. Kljub temu, da je Mussolini 
vpil, da je vsa Italija črna, so se tu 
in tam pojavljali letaki in parole, ki so 
pozivale ljudstvo v borbo proti fašiz
mu ter prikazovale njegov teror. Vsa
ko leto prvega maja je v znak soli
darnosti odgovorila Partija in dokazo
vala svoje gibanje s pojavom kresa in 
razvitja Komunistične zastave na Faj- 
tovem hribu, ali da dimniku opekarne 
v Renčah. Odgovor temu so ob isti 
uri zagoreli kresovi na Trnovem, v Vr
tojbi in na Stari gori.

1927. leta so šli vsi člani te celice 
delat v Švico. S seboj so ponesli tudi 
organizacijo Partije. Ker pa so bili se
zonski delavci, so se med časom od
sotnosti v tujini povezali z raznimi 
marxističnimi organizacijami v Franci
ji, Švici in Avstrij ter so od tam pri
našali razno marxistično literaturo, ki 
so jo delili potom svojih krožkov za 
Trst in Italijo.

Sezonski delavci pod vodstom Brat
kovič Lucijana in Kodrič Angela so iz 
Švice prenašali vedno več mačistič
nega propagandnega materiala. Razum
ljivo je bilo, da je bila po tem mate
rialu vedno večja potreba .in se je 
zato ustanovila prva partijska tehnika, 
ki se je nahajala v Renčah, kasneje pa 
v podzemskih prostorih Tomaškcga 
hriba. Kasneje se je ta tehnika zaradi 
konspiracije preseljevala iz kraja v 
kraj.

V letu 1932 se je pok. Srebrnič Jo
žef nahajal za nekaj časa na svobodi. 
Takoj je z njim stopil v stik pok. Brat
kovič Lucijan, s katerim sta ustanovila 
marksistični krožek. V ta krožek so 
hodili; Trcbež Avgust, Vzor Pepi, 
Marvin iz Gorice, Špacapan Avgust, 
Žižmond Franc ter še 5 tovarišev ko
munistov. V tem krožku so mladi ko
munisti od Srebrniča pridobili novega 
revolucionarnega duha in političnega 
znanja.

V tem času so odšli tudi trije člani 
v špansko borbo. Delo je več ali manj 
živo potekalo do leta 1941.
DELOVNE MNOŽICE SO SE ZAČELE 
POD VODSTVOM PARTIJE VKLJU
ČEVATI V OSVOBODILNO FRONTO

Septembra 1941 je marksistični kro
žek mladih in starih komunistov v 
Renčah organiziral prvi širši sestanek 
najbolj revolucionarnih elementov. Na 
tem sestanku se je razpravljal svetov
ni položaj, ki je nastal v zvezi z na
povedjo vojne s strani nemških faši
stov Sovjetski zvezi. Na tem sestanku 
se je sprejelo vrsto sklepov, ki so se 
nanašali na razvoj OF, vzbujanje vere 
v zmago Sovjetske zveze, propagand
no delo v zvezi z NOB narodov Jugo
slavije. Sklenjeno je bilo tudi, da se 
pridobi čim več resnično predanih an
tifašistov, ki naj bi imeli nalog, da pre
nesejo v vsak kotiček primorske zem
lje duh narodne vstaje, ki je v Jugo-

Pokriti domovi: 1. Dol. Predmeja, 
2. Medana, 3. Gradišče, 4. Col, 5. Lo
kve, 6. Trnovo, 7. Vrtojba, 8. Višnje- 
vik, 9. Kal nad Kanalom, 10. Kanal, 
11. Ročinj.

Pokrivanje strehe: 12. Rihombenk, 
13. Prvačina, 14. Dobrovo, 15. Šem
pas, 16. Hum-Njivice.

Zidanje: 17. Miran, 18. Kostanjevi
ca, 19. Grgar, 20. Vipava, 21. Črniče, 
22. Otlica. 23. Preserje.

slaviji že plamtela. Še krajem leta 
1941 so se začele širiti napisne in sa
botažne akcije, ki so vzpodbujale ljud
stvo k uporu. Fašizem je hotel v kali 
zatreti ta množični upor, zato je iz
vršil široke aretacije. Iste so seveda 
ljudstvo še bolj podžgale, tako, da so 
se še botlj strnili okrog Partije in OF. 
Ena največjih sabotažnih akcij je bila 
pod vodstvom Špacapana Avgusta v 
prvih mesecih 1942, ko se ie minirala 
električna linija, ki pelje iz Doblarja. 
Na pobudo Veluščka Antona pa se je 
v tem času že organizirala na Sv. Gori 
prva partijska, konferenca, na kateri se 
je sprejelo vseh 9 točk OF.

Mnogo pažnje je bilo treba posve
čati pravilni' rešitvi mržnje med Itali
jani in Slovenci. To so največ oprav
ljale organizirane partizanske čete, ki 
so se pomikale s Krdsa prav do Fur
lanije. V par mesecih so bile organizi
rane tudi italijanske partizanske četice, 
iz katerih so kasneje izrasle brigade in 
divizije. Delavske množice dveh naro
dov so se množično vključevale in 
skupno stopile v borbo za nacionalno 
in socialno osvoboditev.

Delo Partije po osvoboditvi se je 
odražalo v bivši coni »A« največ v 
borbi proti ZVU, istočasno pa v od
pravljanju vseh elementov, ki so že 
hoteli vedriti na račun delovnega ljud
stva. Kljub temu, da je bil pritisk s 
strani ZVU močan, je bila Partija s 
svojim revolucionarnim delom sposob
na organizirati stavke delavstva v 
Trstu in Tržiču ter množične demon
stracije v Gorici proti vsem neljud- 
skim ukrepom. Borbenost ljudstva v 
našem okraju ni popustila vse do časa, 
ko se je izvedla priključitev.

S tem, ko jc bil goriški okraj v ce
loti strnjen, je Partija posvetila vse 
svoje delo, najprej obnovi porušenega 
podeželja, kasneje pa gospodarski bazi 
samega okraja, ki ie bila do priklju
čitve na precej nizki stopnji. Tudi iz 
naših šol, kakor iz kulturno-prosvetnih 
društev se je skušalo očistiti mračnja
štvo kapitalističnega gledanja na svet. 
Osnovnim partijskim organizacijam le 
potom množičnih' organizacij, v katere 
se je ljudstvo našega okraja skoraj 
100 % vključilo, uspelo dvigniti tako 
državni, kakor zadružni sektor v go
spodarstvu. Uspehe, katere je tov. Pri- 
močič nakazal v številkah, nam to 
jasno tudi dokazujejo.
ČLANSTVO PARTIJE SE JE V GO
SPODARSKI BORBI GRADILO IN 

KALILO
Po referatu sekretarja tov. Primo

žiča je imel referat tudi org. sekretar 
tov. Krivec Alojz, ki je jasno prikazal 
podkrepljeno s številkami, kako se je 
Partija v svojem razvoju jeklenela in 
večala. Dotaknil se jc vseh problemov, 
ki so bili partijskemu članstvu težka 
preizkušnja v njihovem delu, na drugi

Betoniranje: 24. Vogrsko.
Kopanje temeljev in kleti: 25. Selo, 

26. Št. Vid, 27. Batuje, 28. Dormberg, 
29. Ajdovščina, 30. Lozice, 31. Sred. 
Lakovcc. 32. Kojsko, 33. Gojačevo- 
Malovše.

Priprava materiala: 34. Cerovo, 35. 
Renče, 36. Budanje, 37. Neblo, 38. 
Čepovan, 39. Gorenji Lokovec.

Mrtva gradflišea: 40. Dobravlje,
41. Banjšice, 42. Bale-Ravne.

strani pa vzpodbuda in dokaz, da to 
lahko gradi samo Partija, ki je tako 
močna, kakor je Komunistična partija 
Jugoslavije pod vodstvom tov. Tita. 
Prav zaradi tega je opomnil delegate 
na vse pomanjkljivosti, ki so še v na
ših osnovnih partijskih organizacijah in 
ki zavirajo pravilen revolucionaren 
razvoj naše socialistične graditve. Tudi 
borba proti vsem kapitalističnim ele
mentom v naši vasi se mora stopnje
vati, to pa zato, da bomo mi za vedno 
odpravili tiste hlapčevske odnose, isto
časno pa onemogočili vsako izkorišča- 
njeJUoveka po človeku. Cc hočemo te 
in še slične napake odpraviti iz naših 
organizacij, se moramo globoko ideo
loško utrditi. Z novimi volitvami v 
osnovne partijske organizacije, smo iz 
naših vrst izbrali najboljše elane Par
tije, ki so s svojim delom že dokazali 
in dokazujejo, da je naša pot, -po ka
teri nas vodi CK KPJ edino pravilna.
DELEGATI SO V DISKUSIJI POD
ČRTALI DELO PARTIJE V POD
JETJIH. TOVARNAH, USTANOVAH 

IN NA NAŠI VASI
Po obeh referatih je sledila disku

sija, ki je razčistila mnogo nejasnih 
pojmov v zvezi z našo politično, go
spodarsko in kulturno dejavnostjo. Tov. 
direktor cementarne Anhovo je v dis
kusiji podčrtal uspehe, ki lih ie imela 
partijska organizacija v tovarni pri po
stavljanju norm, preseganju plana in 
vključitvijo novih članov, istočasno pa 
omenil tudi precejšnjo napako, t. j. da 
članstvo Partijo ne kontrolira zadanih 
si sklepov na svojih sestankih in se 
tako večkrat pojavlja mlačnost pri de
lu. Tovariš Jurca Boris je v svojih be
sedah nakazal pomanjkljivosti partij
skih organizacij pri odmeri dohodnine, 
ki je trenutno v našem okraju zelo 
pereče vprašanje. Dostikrat je bilo re
čeno se vse premalo zavedamo, da Jc 
danes dohodninski boj, boj za ustvari
tev diferenciacije, istočasno pa dokonč
na odprava kapitalističnih pojavov na 
naši vasi. i

V diskusiji je bila podčrtana tudi 
ideološka vzgoja partijcev ter podčr
tana tvorba proti ostankom klerikalizma 
na naši vasi. ki je danes tista zavora, 
kjer se zbirajo vsi reakcionarni ele
menti. Borba za plan, borba za Iz
gradnjo socializma, ie bilo rečeno, po
meni istočasno tudi likvidacijo stale 
miselnosti. Diskusija je bila zelo živa 
in pestra ter so se v njej diskutanti 
dotaknili prav vseh perečih vprašanj, 
ki jih morajo partijske organizacije do 
II. kongresa KPS vsekakor rešiti, da 
bo naše delo v bodočnosti še uspeš
nejše.

Po diskusiji je delegatom spregovoril 
Še tov. minister Boris Krajgher. ki je 
nakazal nekatere pomanjkljivosti te 
konference, ki so se odražale v tem, 
da so bile napake nakazane, premalo 
pa se je razčlenilo pot, kako se bodo 
te napake odpravile. Dotaknil se je 
tudi organizacijske utrditve osnovnih 
partijskih organizacij, ker sc bodo le 
tako lahko sprovajale vse direktive v 
življenje. Podčrtal je budnost članstva 
Partije prav tu na najzapadnejši meji, 
kjer se križata ideologiji demokra
tičnega in imperialističnega bloka, 
to pa zato, da bomo mi za vedno one
mogočili vsak vpliv tistih, ki Jim ni 
mar blagostanje delovnega ljudstva, 
■temveč njihova osebna korist.

Nato so bile volitve Okrajnega ko
miteja, delegatov za okrožno partijsko 
konferenco in za delegate za II. kon
gres KPS.

Stanje grdeišč zadružnih domov 
26. oktobra 1948
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Sindikalne podružnice na Goriškem 
za I. Kongres ES J

V OKRAJNI KOM1TET GORICA SO 
BlIA IZVOLJENI SLEDEČI 

Ilumar Slavico, Krivec Alojz Ri
bičič' Manioka, Krpan Zoro, Vižintin 
Milan, Furlan Mitja, Gosak Martin, 
Baklerman Rudolf, Kavčič Milica,

Ob zaključku konference so bili 
Sprejet] naslednji sklopi:

1. Politično im gospodarsko neutrud
no delati za izvedi*} in prekoračenje 
petletnega plana z mobilizacijo vseh 
sil in sredstev ter pri tein vršiti ne
izprosno borbo s sovražniki, ki bi nam 
to zavirali.

2. Politično in idejno poglabljanje 
članstva v linijo naše Partije — linijo 
marxizma-leninizma ter s tern pravil
no gledanje na razvoj in graditev so
cializma ter krepitev ideološke enot
nosti v stalnem delu z vsemi množič
nimi organizacijami. Organiziran na
črtni Študij bo usposabljal Partijo za 
vodečo vlogo pri soc. graditvi.

3. Ekonomskim akcijam, posebno 
vasem, radi čim hitrejšega dviga kme
tijske proizvodnje bomo posvetili vso 
pozornost. Gradnja zadružnih domov, 
razširjanje jn_ poglabljanje zadružne 
misli, popularizacija strojne obdelave 
zemlje, pravilna odmera dohodnine, 
pomoč že obstoječim kmečkim olide- 
lovalnim zadrugam — ustanavljanje 
novih, ustanavljanje zadružnih eko
nomij — to so naloge odločilne važ
nosti nartiJskh organizacij.

4. Vso pomoč mladinski organiza
ciji pri spojitvi in utrditvi organiza
cije ter pri Izvajanju načel IV. kon
gresa SKOJ-a.

5. Kot posebna politična naloga Par
tije je utajevanje in poglabljanje v 
delo množičnih organizacij. Odbore 
QF bomo Usposobili, da bodo pravilno 
koordinirali delo vaških organizacij. 
Po ufcpelih volitvah v nove odbore 
AFi krepiti organizacijo s konkretno 
pomočjo in Še posebno pri podpisu« 
akciji za utrditev miru. Utrditev or-

Benevol Stana, Trnovec Andrej, Mo
zetič Anton, Rozman Dušan, Lovše, 
Čuk David, Gorjan Jordan, Bitežnik 
Jože, Gačnik Ivam, Mrevlja Boris, 
Dovžak Adolf, Žvanut Anton, Sim
čič Albin, Ros Ivan in Janežič Ciril.

ganizacije ZB, katera bo nudila po
moč ostalim množičnim organizacijam 
in skrbela za dobro predvojaško 
vzgojo.

6. Nudili Ikhiio pomoč KLO-jemi, 
posebno v pogledu preskrbe, kontrola 
trgovskega aparata prj izvajanju dis
tribucije, zadrugam pa pomoč pri od
kupnih akcijah. Borba za pravilno im 
pravočasno evidenco.

7. Storili bomo vse, da se pobere 
dohodnino za 1. 1947 in politično po
globil j odmero dohodnine za 1. 1948 
in s tem ustvarili potrebno diferencia
cijo na vasi.

Skibeli za mobilizacijo delovne si
le, organizirali pomoč pri obnovi po
deželja s prostovoljnim delom.

8. Delovni kolektivi bodo s stopnje
vanjem delovnega elana in sprejema
njem novih obveznosti vodili ostro 
borbo za čimprejšnjo dosego plana 
— znižanje produkcijskih stroškov in 
živahnejše 'kutiurno udejstvovanje. 
Reševanje teh nalog se bo vršilo v 
tesni povezavi s sindikalnimi organi
zacijami.

9. Priprave za II. kongres KPS se 
bodo vršile v smislu reševanja vsak
danjih politično gospodarskih proble
mov vasi in izvajale z vso dosledno
stjo in z načelom: Čimprejšnja socia
lizacija vasi

Te naloge partijskih organizacij se 
bodo izvajale po načelu programa in 
statuta Partije KPJ ter z odločno bor
bo proti vsakemu pojavu oportuni
zma, da bo kot Partija novega tipa 
sposobna kot dosedaj tudi v bodoče 
biti branik ljudske demokracije proti 
imperializmu na najzapadnejši meji.

Sklep GOESJ o sklicanju I. kongre
sa ESJ so vsi člani sprejeli z navdu
šenjem, zavedajoč se velikega pomena 
tega kongresa za nadaljnje izpolnje
vanje in Utrditev sindikatov kot šole 
komunizma ter izpolnjevanje vseh 
planskih nalog.

Sindikalne podružnice goriškega 
okraja so se dobro pripravljale na 
prvi svobodni kongres ESJ. Na pred
kongresnih zborovanjih so delovni ko
lektivi dajali obračune izvršenih ob
veznosti, ki so bile odraz trdne volje 
po čimprejšnji izpolnitvi polletnega 
načrta in ustvaritve boljše bodočno
sti delovnemu ljudstvu.

Shid podružnica v Grgarju je ob 
dnevu pričetka kongresa zainteresirala 
vse svoje člane za prostovoljno delo 
pri gradnji zadružnega doma, kjer 
so v 177 delovnih urah izkopali 9 m3 
zemlje, prenesli 32 m3 raznega mate
riala, napravili 90 m2 odra za zidarje, 
pripravili 2 m3 malte in dovršili 5 m3 
zidu.

Delovni kolektiv gradbenega pod
jetja »Z1DGRAD« je svojo obveznost 
865 prostovoljnih delovnih ur preko
račil za 100%. Osnoval je v tem ča
su tudi čitalnico in opremil knjižnico 
z 232 sodobnimi knjigami.

Zelo lepo je prosi a vil dan pričetka 
I. kongresa ESJ delovni kolektiv 
gradbenega podjetja »Primorje«, ki 
je organiziral masovno prostovoljno 
delo na raznih odsekih. Napravljenih 
je bilo ta dan 2086 prostovoljnih de
lovnih ur. Po končanem prastovoljnem 
delu se je vršila kulturno-prosvetna 
prireditev, kjer so tudi ugotovili, da 
so bile vse točke tekmovanja v čast 
I. kongresa ESJ prekoračene, le de
lovna disciplina še ni zadovoljiva. 
Otvorili so tudi Rdeči kotiček, kate
rega je prav lepo opremila mizarska 
delavnica i:n bila za to pohvaljena. _

Sindikalna podružnica pri OZKZ je 
organizirala ekipe za pomoč kmetij
skim zadrugam pri urejevanju knji

govodstva in splošnega poslovanja, 
katere so opravile 55 ur prostovoljne
ga dela. Fizično močnejši pa so se 
združili v ekipe za sečnjo in spravilo 
lesa iz privatnega Sektorja. Tu je 
sodelovalo 93 članov te podružnice, 
ki so v 53 delovnih urah posekali, 
spravili, naložili in preložili 274 m3 
lesa. Delo je bilo prav dobro organi
zirano, saj je zjutraj les še rastel, po
poldne pa je bil že naložen za izvoz.

Gradil išče v Desklah je izvršilo 900 
prostovoljnih delovnih ur pri gradnji 
stanovanjskih zgradb in s tem poča
stilo pričetek I. kongresa ESJ.
. Nameščenci okrajnega magacina so 
na dan pred pričetkom kongresa de
lali pri popravilu cest. V 200 prosto^ 
voljnih delovnih urah so prevozili 
20 m3 gramoza in popravili 400 m 
ceste.

Najlepše je počastil prvi svobodni 
kongres ESJ delovni kolektiv apne
nice »Rdeča zvezda«, ki je v teku 
predkongresnega tekmovanja že do
segel letni plan proizvodnje.

Pohvale vredne so še mnoge druge 
sindikalne podružnice. Naj omenimo 
Tovarno pohištva v Solkanu, ki je ua 
dan pričetka kongresa v 140 prosto
voljnih delovnih urah zrezala 41 m* 
lesa. Uslužbenci PTT so ta dan iz
vršili 116 prosotvoljnlh delovnih ur. 
Mizarji v Mirnu so v predkongresnem 
tekmovanju dvignili produkcijo za 
3.5°/o, izboljšali kvaliteto izdelkov za 
4°/o ter popolnoma odpravili neupra
vičene izostanke. Sindikalna podruž
nica pri OKAP-u je izvršila 106 pro
stovoljnih delovnih ur pri prevažanju 
materiala za zadružne domove. Cari
narnica Gorica je izvršila v časi I. 
kongresa ESJ 500 prostovoljnih ur pri 
raznih delih.

Vsi ti rezultati in še mpogi drugi 
so dokaz, da so sindikalne podružnice 
goriškega okraja delale res požrtvo
valno, da bi svoj prvi svobodni kon
gres čim lepše počastile.
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Kontrola dohodka je osnova za pravilno 

odmero dohodnine
Uspehi delovnih kolektivov 

iz Ajdovščine v čast L Kongresu ESJ

Z odločno partijsko zavestjo na delo za 
izgradnjo socializma v naši . deželi

Več kakor mesec dot je ie preteklo, 
vendar prva Jaza odmere l■ j. ugotav
ljanje dohodka Se ni gotova pri vseh 
KLO. Po stanju z dne 25. oktobra niso 
delo dokončali sledeče krajevne komi
sije: Cerovo, Goče, Kostanjevica, Podra
ga, Planina, Solkan, Šmarje, Vipdva, 
VojSčica.

Kakim so bili vzroki, da delo ni bilo 
do n>ka dokončam?

Predvsem bo najbrže glavni vzrok la, 
da člani davčnih komisij niso razumeli 
pomenibrlosti leloSnje odmere, pomemb
nosti dohodninskega boja, ki ga moramo 
vodili prav z letoSnjo odmero, ki mora 
biti močno orožje proti razrednemu na- 
protniku na vasi. čeprav je socialen se
stav davčnih Icomisij pravilen, čeprav so 
v teh konusijah delavdi, bajtarji, mali 
in deloma srednji temelje, vendar se ne 
zavedajo, da morajo prav oni iz tega 
mesta v davčni komisiji voditi dohod
ninski boj.

Drugi vzrok bo la, da poedini člani 
komisij ne sodelujejo ali pa sodelujejo 
la delim, ne prihajajo redno na seje ter 
te s tem izmikajo delu, nočejo prevzeti 
odgovornosti, torej obstoja bojazenl

. Tretji vzrok je la, da vrši dokončno 
izračunavanje le eden, namesto da si 
komisija preskrbi pomoč onih, ki so 
vešči hitremu računanju, kakor n, pr. 
učiteljstvo, zadružne nameščence itd. 
Sand KLO ne nudijo prave pomoči ko
misijam, kakor n. pr. Solkan, kjer je 
večino dela opravljala le ena tovarišica 
in je jjopolnoma jasno, da sama poleg 
ostalega, ne zmore še lega dela.

Namesto da krajevne davčne komisi
je že sedaj pristopajo h kontroli odme
re dohodka kmečkim gospodarstvom, 
morajo zamujali čas z ugotavljanjem sa- 
nega dohodka. Tako je določeno, da se 
mora v času od 15. do 51. oktobra izvr
šiti kontrola izračunanega dohodka po 
celem okraju in odpravili vsa nesoglas
ja, ki se eventuelno pojavijo med posa- 
Micznimi KLO.

Koko se pa naj izvrši kontrola1 Vse 
davčne komisije, ki so dovršile svoje 
delo s poedinskim ugotavljanjem do
hodka, kontrolirajo svoje delo s primer
javo na osnovi tipizacije. V la namen bo 
krajevna komisija določila tipične pri
mere malih, srednjih in velikih kmetov 
in na podlagi teh izvršila kontrolo do. 
sedanjih predlogov na ta način, da bo 
primerjala s temi tipičnimi primeri vsa 
druga posamezna kmečka gospodarstva 
(er tako ugotovila, ali so posamezne 
ugotovitve dohodka primerne ali ne, lo 
je ali so upravičene višje oziroma nižje 
od tipičnega primera. Upoštevati pa /e 
treba seveda razne ovire, ki so dohodek 
kmetu zmanjšale brez njegove krivde, 
oziroma primere, ko so kmetje namerno 
znižali svoj dohodke. Z bogatimi kmeti, 
ki dohodka po lastni krivdi niso do
segli, je treba najstrožje obračunali in 
vnesli v osnovo vedno dohodek, ka
kršnega bi sicer lahko imeli.

Vse one krajevne davčne komisije pa, 
ki so že izvršile odmero dohodkov na 
podlagi tipizacije, morajo sedaj takoj 
pristopili h kontroli na la način, da za 
poedina kmečka gospodarstva izdelajo 
razpored. I. j. da upoštevajo prarilno vse 
dohodi in odbitke in jih primerjajo na 
osnovi lipizaijc. Tako bodo lahko ugo
tovile, ali je bil dohodek, določen s ti- 
pizaijo, primeren aii ne.

Ta kontrola sc mora brezpogojno iz- 
vrš ti, izvršila jo bo luifi okrajna davčna 
komisija na sličen način, ker le na ta 
način se bomo izognili vsem diferencam 
med kmečkimi gospodarstvi enega KLO 
in posameznimi KLO, izognili pa tudi 
vsem napakam iz lanske odmere.

Sele ko bodo davčne komisije izvršile 
gori opisano kontrolo odmere dohodka, 
ki jo \e okrajna komisija dolžna sjn-oli 
nadzirali, pošljejo razporede okrajni 
davčni komisiji v potrditev in oceno. Po 
potrditvi s strani okrajne komisije pa ob
javi krajevna komisija javno razpravo o 
predlogih.

Vsi delovni kolektivi v območju 
KSS Ajdovščina so pred svojim Kon
gresom sprejeli vrsto obveznosti in 
jih tudi častno izpolnili.

Sindikalna podružnica gradbene 
stroke iz Otlice je do takrat prekora
čila že 505 prostovoljnih delovnih ur 
in je zaradi tega tudi med najbolj
šim« kolektivi na tem sektorju.

Delovni kolektiv mizarske delavni
ce SGP »Primorja« je pred kongre
som napravil 759 prostovoljnih de
lovnih ur in to 200 za opremo Mest
nega komiteja Ajdovščina, 228 na 
igrališču mehanične dčlavnice ter na 
gradbišču zadružnega doma 341 ur. 
Delovni kolektiv mehanične delavnice 
Istega podjetja je napravil 272 ur na 
gradbišču mehanične delavnice in 240 
prostovoljnih ur pri gradnji zadruž
nega doma. Delovni kolektiv 6amoga 
podjetja »Primorja« pa je napravil 
129 ut pri gradnji mehanične delavni
ce, 55 pa na gradbišču zadružnega 
doma. Poleg tega so se uslužbenci 
SGP »Priinor4ja« direkcije zavezali, 
da bodo opravili 430 inštruktorskih 
prostovoljnih ur, od katerih pa so iz
polnili le 341.

Podružnica SGP »Primorje« je 
skupno izvršila pri mehanični delav
nici, zadružnem domu ter pri delu 
opreme mestnega komiteja 1721 pro
stovoljnih delovnih ur.

Delovni kolektiv lesne industrije 
podjetja Ajdovščina (Lipa«) je posta
vil v času pred kongresom svoje nor
me tako v oddelku žaga, kot v bari- 
karni, v mizarski delavnici in v zabo- 
jarui. Delavci v barikarni presegajo 
normo za 153/o, v mizarski delavtiiei 
za 20*Vo, v zabojarnj pa, kjer dela 
60®/o delavcev, 14 ne dosega norme, 
ker še niso izkušeni, ostal] pa prese
gajo normo za 40*/n.

Poleg produkcije je delovni kolek
tiv (pat v trni tekmovanja za I.

kongres ES Jugoslavije razdelil plan 
po oddelkih in na posamezna delovna 
mesta postavil grafikone, kj prikazu
jejo preseganje norm, gibanje delov
ne sile in izostanke pri delu. Polog 
tega so v tednu gozdarstva naredili 
280 prostovoljnih ur, pri gradnji za
družnega doma 440, delavci mizarske 
delavnice so s prostovoljnim delom 
naredili za Dom igre in dela 9 sede
žev, 3 velike mize, 1 veliko stojalo in 
9 krmil za zavese. Sklenili so, da bo
do mesečno podprl; dom s 5000 din. 
Za večerno delavsko gimnazijo 50 da
rovali 5000 din.

Delovni kolektiv kraj. industrije in 
obrti Ajdovščina je v čast Prvega 
kongresa ES Jugoslavije izvršil 160 
prostovoljnih delovnih ur. Kolektiv 
mestnih podjetij Ajdovščina pa Je 
na gradnji zadružnega doma napra
vil 320 ur. Med najboljšimi sta tov. 
Štibilj Anton, ki je prekoračil obvezr 
noat za 250P/« in prav tako Koroavn 
Emil, ki je prekoračil obveznost za 
100%.

Vsi ti uspehi delovnih kolektivov 
sektorja Ajdovščina so vsekakor ve
lika manifestacija dela, katero pa mo
ramo še naprej stopnjevati, fla b®- 
mo lahko čimprej zaživeli tisto ža
ljenje, ki ga delovni človek v sociali
stični državi resnično zasluži.

P. R.

Borba za socializem je 
stvar mobilizacije naj
širših ljudskih ustvar
jalnih sil in vsakodnev
ne, nepopustljive borbe 
za uničenje kapitalistič

nih elementov
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Z gradbišč zadružnih dontov,
Zakaj imajo na Vogrskem take uspehe

Vogrsko smo še pred dobrim me
secem prištevali med mrtva gradili- 
šča, ker ni bilo tedaj miti znaka, kje 
bo stal njihov zadružni dom. Danes 
pa ravno to gradittšče lahko postavi
mo za zgled marsikateri vasi.

Čoprav so na Vogrskem pozno pri
čeli z gradnjo zadružnega doma, so 
sc resno lotili dela. Danes imajo že 
vse temelje izkopane in skoraj, za
betonirane, tako da bodo lahko v 
kratkem pričeli z zidanjem. V tem 
času so tudi pripravili ves potreben 
material. Les so si preskrbeli iz Tr
novskega gozda. Opeko, ki jim je na
kazana v opekarni Bilje, so sklonili,

da jo bodo s prostovoljnim dolom 
sami zvozili na gradiilišče. V nedeljo 
sc je že videlo vrsto voz, k.i so vozili 
opeko za svoj zadružni dom.

Do sedaj so na Vogrskem napra
vil* že nad 300 prostovoljnih delov
nih ur na gradilišču zadružnega do
ma. Delo potoka vse po brigadoem si
stemu, saj imajo organizirane 4 fron- 
tovske brigade, v katere je vključeno 
nad 450 delazmožnih vaščanov, ki 
dobro razumejo važnost gradnje za
družnega doma na vasi.

Na Vogrskem imajo v kratkem ča
su že vidne uspehe, ker so množično 
in organizirano pristopili k delu.

Že pokriti domovi naj bodo zgled Mirnu, 
Dobravljam in drugim

V Mirnu je nekaj časa delo na 
gradilišču zadružnega doma zelo na
glo potekalo, tako da se je zidovje že 
precej visoko dvignilo. Nikakor pa ni 
mogoče razumeti sedanjega mrtvila, 
ki vlarja na tem gradilišču, čeprav 
imajo ves material pripravljen. Skli
cujejo se namreč, da nimajo zidarjev. 
Ros je, da nam povsod primanjkuje 
strokovnih delavcev, vsekijcor pa hi 
Mirenci ta problem lahko rešili. Zi
darje bi lahko dobili, čeprav le za par 
ur dnevno, zidovje bi se pa vseeno 
dvigalo in zadružni dom bi bil gotovo 
Zgrajen v tem lotu, kot so se obvezali.

V Dobravljah niso pristopili še niti 
k pripravi materiala, ker ni še re
šeno vprašanje prostora, kjer naj bi 
stal njihov zadružni dom. Ne zave

dajo se lega, da ako hi imeli ves ma
terial že prej pripravljen, bi gradnja 
potem bolj hitro napredovala.

Graditelji zadružnega doma v Mir
nu, Dobravljah in marsikje drugje 
naj si vzamejo za zgled Dokvo, Dol— 
Predmejo, Col in Trnovo, ki so bile 
za časa NOB skoraj popolnoma uni
čene, a imajo vseeno zadružne domo- 
ve»že pokrite, kljub ogromnemu delu 
pri obnovi. Ljudje teh vasi so poka
zali svojo visoko ,politično zavest in 
vztrajnosit kot v času borbe, zato j im 
tudi ni bilo nobeno delo pretežko, no
bena ovira nepromestljiva. Premagali 
so vse in z množičnim prostovoljnim 
delom na gradiliščih pokazali, kaj sc 
da napraviti, ako je ljudstvo revolu
cionarno in enotno.

Delovni kolektiv cementarne Anhovo 
izpolnjuje obveznosti v tekmovanju 

za II. Kongres KPS
Ekipa 00 prostovoljcev iiz cemen

tarne Anhovo je v nedeljo 17. okt 
odšla na Banjšice, kjer je izvršila 
svojo III. delovno akcijo v popravi- 
hi kmečkega orodja.

Prostovoljci so v 360 delovnih urah 
popravili: 3 lemeže za plug, 12 vil 
14 lopat, 37 sekir, 12 malih sekir, 7 
kladiv, 35 pil, 1 ogradje za kovanje 
živine, 2 voza, 2 slamoreznici, 18 Ška
rij, 6 peči za' kruh, 2 šivalna stroja 
in 90 komadov razne kuhinjske po
sode. Podkovali so 17 volov jn na
pravil še 34 podkev.

Popoldne je kulturno - prosvetna 
ekipa nudila prebivalstvu duševnega 
razvedrila s pestro kulturno prire
ditvijo.

Delovni kolektiv iz cementarne 
Anhovo je častno izvršil svojo prvo 
obveznost v čast II. Kongresu KPS. 
V treh delovnih akcijah je ekipa 
mehaničarjev in električarjev opra
vka 1575 prostovoljnih delovnih ur 
im v tem času popravila 864 komadov

raznega kmečkega orodja in kuhinj
ske posode ter podkovala 78 parov 
volov. Kulturno prosvetna ekipa pa 
je v tem času štirikrat nastopila z 
dobro uspelimi kulturnimi priredit
vami v raznjh vaseh.

Tako delavci iz cementarne Anho
vo izpolnjujejo predkongresne ob
veznosti im utrjujejo zvezo med de
lavci im kmeti. L B.

MLADINA IZ CEMENTARNE 
ANIIOVO SPREJEMA OBVEZNOST

Mladinci in mladinke iz cementar
ne Anhovo so na svojem zborovanju 
pregledali delo, ki so ga izvršili V 
čast IV. kongresa SKOJ-a.

Opravili so prj raznih prosto
voljnih (lclih 480 delovnih ur, imeli 
5 študijskih sestankov in sodelovali 
pri trejh kulturno-prosvclnih prire
ditvah.

V resoluciji, poslan! IV. kongresu 
SKOJ-a, so sprejeli še sledeče obvez

nosti, ki jih bodo do 29. novembra 
100°/» izvršili.

1. Ustanovili bodo svoj mladinski 
pevski zbor, čeprav je mladima pre
cej aktivna na kultunno-prosvetnem 
polju v okviru sindikalne organi
zacije.

2. Poleg obveze, dane V. kongresu 
KPJ, da bo vsak mladinec napravil 
30 prostovoljnih delovnih ur, se ob
vezujejo vajehej še vsak po' 10 ur, 
ostali mladinci pa po 15 ur.

3. Preštudirali bodo zgodovino 
SKOJ-a, se ideološko vsestransko 
vzgajali ter skrbeli, da bo njihova

strokovna ocena v industrijski šoli 
čim boljša.

4. V mladinsko organizacijo bodo 
vključili slehernega mladinca, ld je 
morda še sedaj stal ob strani, ter 
organizacijo samo izboljšali.

5. Dvignili bodo delovno disciplino 
na najvišjo stopnjo, da bodo vse na
loge uspešno izvršene.

Ako bodo te naloge res 100 % iz
vršene, bo mladinska organizacija 
v tovarni Anhovo dokazala, da stoji 
v prvih vrstah borcev za izpolnitev 
plana in izgradnjo socializma. I. B.

Združenje slepih In njegovo delo
Namen tega članka je, seznaniti 

ljudsko množice o življenju slepih in 
njeni organizaciji.

Po osvoboditvi naše domovine od 
okupatorja so si ljudske množice 
ustanovile svojo organizacijo. Tako 
so tudi slepi ustanovili svojo pod 
imenom »Zveza slepih Jugoslavije«. 
Naloge Zveze slepih Jugoslavije je, 
da sodeluje z ljudskjmi oblastmi, 
izdeluje načrte za ekonomsko, zdrav
stveno, socialno, kulturno-prosvetno 
dviganje slepih in da si prizadeva za 
izvedbo načrtov. Ker je želja Zdru
ženja, da slepi postanejo samostojni 
in polno vredni člani človeške druž
be, je nujno potrebno, da vse ostale 
organizacije vsestransko pomagajo. 
Pri navdušenju ljudskih množic so 
slejii prijeli za delo, ki je njim pri
merno. Obenem se slepi na ta način 
otresajo poniževalne odvisnosti ter 
se gospodarsko osamosvojijo. Orga
nizacija jim pomaga, da ta cilj dose
žejo. Osnovna naloga Združenja sle
pih je: združevati slepe v lastni or
ganizaciji, jih vsestransko dvigniti 
ter jih usposobiti, da se vključijo v 
vrste ostalih aktivnh delavcev za 
izgradnjo domovine. Kako skuša 
Zveza slepih svojo veliko važno na
logo izvesti? Slepe, raztresene in 
osamljene mora organizacija naj
prej zbrati in jih med seboj pove
zali, kajti že zavest, da človek ni 
sam, temveč da ima še mnogo to
varišev v istem položaju, dvigne vsa
kogar, posebno slepe. Zato naj, pre
den preidemo k poročilu, kako se to 
delo sploh izvaja, orišemo v glav
nih potezah še uslroj organizacije 
same. Organi Združenja slepih so 
odbori, oziroma v najmanjših edi- 
nicah poverjeništva z odgovarjajo
čimi skupščinami, ki se teritorialno 
naslanjajo na obstoječo, upravno 
razdelitev. Najvišji organ Zveze sle
pih je Glavni odbor, katerega sedež 
jc v Beogradu. Vsaka republika ima 
svoj federalni odbor, vsak okraj svoj 
okrajni odbor, odnojno poverjeni
štvo, ako je število slepih v dotičnem 
področju majhno. V Sloveniji imamo 
800 slepili, v go riškem okraju pa 80.

Prva skrb Združenja slepih je ta, 
da vso slepo mladino izšola v pisa
nju in čitanju po takozvanem Braj- 
lovem točkopisu. Najbolj nadarjeno

slepo mladino še posebej jzšola, se
veda po njhovj želji: v glasbei, razni 
doktorati itd. Višja glasbena šola je 
dosedaj samo v Beogradu, kar se pa 
tiče doktoratov, hodijo v šolo tam, 
kot videči. Za slepe pridejo v poštev 
tele: pravnik in jezikoslovec. Ima
mo primere v Ljubljani, ko slepi 
obiskuje gimnazijo. Ostali jn starejši 
se izučijo v razne poklice in sicer: 
krtačarstvo. metlarstvo, pletenje 
košar, miz, stolov, olroškjh zibelk, 
mrežarslvo, uglašenje klavirjev itd. 
Federalni odbor Slovenije je dosedaj 
zaposlil v Sloveniji 72 slepih im to 
v kartonažah. tovarnah igrač, tele- 
foničnih centralah itd. Za vse ostale 
nesposobne za delo, onemogle, po- 
skrbj odru že n je. Onim ki iirnajo šo 
upanje, da dobijo popolnoma ali de
loma vid, da vsa potrebna zdravlje
nja in jih pošlje na zdravniški pre
gled če je potrebno tudli na opera
cije.

Ker je bila Primorska šele preteklo 
leto priključena matičui Jugoslaviji, 
se tukaj v gorjškem okraju Združe
nje slepih se ni razvilo^ da bi do
bilo normalni tek. Apeliramo na vse, 
da podprejo z vslihnj močmi to or
ganizacijo. Mislimo in upamo, da bo 
vsak imel toliko človečanskega čuta, 
da poslane izreden član, saj jc me
sečna članarina 2 din in 20 para, ali 
telo o 25 din ter vpisnina 10 d j n. Upa
mo, da bo ta izredno mali prispevek 
za našo organizacijo vsak brez obo
tavljanja prispeval.

Okrajni odbor Združenja slepih.
BRIŠKE ŽENE ZA SIROTE 
»SEVERJEVEGA DOMA«

Briške žene se vedno rade spomni, 
jo vojnih sirot, »Severjevega doma« 
v Kojskem. V tednu »Rdečega križa« 
so vse pridne sodelovale v nabiralni 
akciji, da bi zbrale čim več sadja za 
te otroke. Nojijoljše so se izkazale 
žene iz Vedrijana, ki so darovale 134 
kg grozdja, jabolk in hrušk. Sledijo 
jim žene s Šmartnega s 55 kg, iz 
Brestja 52, Višnjovika 35, Kojskega 
18 in Huma 4 kg sadja.

Uprava »Severjevega doma« se 
vsem tem ženam najtoplejše zahvalju. 
je, saj s tem sadjem lahko znatno 
zboljša hrano svojim oskrbovancem.

V VII. goriški MDB na gradnji 
Pionirskega mesta v Zagrebu

Naša mladina se uči, naša mladina 
dela im se pripravlja za lepšo in svet
lejšo bodočnost Ko so se v juniju 
zaprla srednješolska vrata, so naši 
dijaki pohiteli v delovne brigade, ker 
se zavedajo, da morajo vse svoje 
mlade sile posvetiti gradnji socializ
ma, ker se zavedajo, koliko so dolžni 
svojemu ljudstvu, ki jim je omogo
čilo, da se učijo.

Dijakinja Lavrenčič Minka iz Po
drage, ki je lansko leto kot ena naj- 
holjših učenk dovršila nižjo gimna
zij« 3r Ajdovščini, se je priključila 
III. goriški delovni brigadi, ki je kon- 
ceim junija odpotovala na gradnjo 
Pionirskega mesta prj (Zagrebu in je 
poslala udarnica. Ker se dobro zave
da, kako važna je za izgradnjo so
cializma v naši državi rekonstrukcija 
kmetijstva, se je letos vpisala v kme
tijsko šolo v Mariboru. Cez nekaj let 
bo Minka dober kmetijski strokov
njak.

Takole je Minka opisala en dan 
življenja v lil. goriški delovni bri
gadi:

»Vstajenje!« je zaklical dežurni 
točno ob 4,30 uri zjutraj. Zaspani 
obrazi pogledujejo izpod odej, toda 
v hipu je v barakah vse oživelo. Že 
tečejo najpridnejši v zbor za umi
vanje. Ta si še v naglici zapenja 
obleko, Oni teče s čevlji v rokah •— 
vsak hoče biti prvi v stroju. Tek
movanje je prišlo že l$ar v kri in 
meso. Mrzla voda izmije iz lile še 
zadnjo zaspanost. Brž na igrišče za 
jutranjo f i zkul turo. Zdravi in veseli 
hite kar se da, kajti tekmovanje se 
začne že navsezgodaj zjuLraj. II. čela 
že pojoč koraka proti igrišču, a tesno 
za petami ji sledita I, in III. četa.

Nekaj vaj in poskokov v svežem 
jutranjem zraku jn že se oglasi že
lodec in zahteva svoje. Toda pridne 
kuharice že čakajo s smejočimi obrazi 
in z zajemalkani v rokah ob ogrom

nih kotlih. Brž začno zajtrkovat, iz
pod čela pa pogledujejo drug dru
gega, da jih ne bi kdo prehitel jn 
odšel pred njim na delo.

Takoj po zajtrku se brigadirji obo- 
rože s krampi im lopatami in žc ko
rakajo z veselo pesmijo na uslih na 
delo.

»Tovariši danes mora biti zastavica 
naša!« kriči najmlajši v četi na vse 
grlo. Na obrazu vsakega brigadirja 
pa čitaš, da je to želja slehernega iz
med njih.

Na gradilišču smo. Veselo se vije 
v vetru naša zastava, pod njo pa 
zaškripljejo samokolnice, zazvene 
krampi. Marta ima že ves leden sa
mokolnico. Komandir meni, da Jc 
zanjo pretežka, a Marta je ne da ni
komur.

»Do malice moramo imeti normo! 
Zavihajmo rokave!« se začuje iz 
jarka.

Res, prekoračili smo norme. Prav 
gotovo bo danes zastavica naša, smo 
ugibali med seboj. Najbolje bo, da 
za vsak primor okrasimo graditišče. 
Ena, dva iin že smio imeli celo vrsto 
parol in naročja zelenja.

Posebno veseli in srečni smo odko
rakali na kosilo. Kar veselje je bilo 
pogledati, kako nam je vsem teknilo. 
Bes pa je tudi, da se je naša »kuhinj
ska četa« vedno zelo potrudila in kar 
vidno so se nam polnila lica.

Popoldne pa še študij, fizkultura, 
predvojašlkc vaje. Povsod vzorna di
sciplina, kajti za zastavico moraš 
pokazati uspehe povsod. Vendar smo 
ta dan zelo težko pričakovali večera.

Ta dan je bilo konec dekade in 
proglaševanje udarnih brigad. Sko
raj si nismo upali glasno izreči svojo 
tihe. misli, ki je vsakemu brigadirju 
rojim po glavi: »Morda bomo pa tudi 
mi udarniki?«

Večer. Komandant glavnega štaba 
bo izrekel zadnjo besedo. Vsi smo 
pridržali dih, da bi bolje slišali. Zdaj! 
III. goriška brigada je dvakrat udar
na! Kot blisk je prešinilo vso našo 
brigado, nato pa smo zaploskali, da 
je odmevalo. Navdušenju ni bilo 
konca.

Ko smo korakali k tabornemu 
ognju, smo zapelit »Idernio, Kadimo, 
nc bojimo se rada, dvakrat udarna 
goriška brigada.«
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Onstran meje • • •
Slovenci Gorice se pripravljajo na valitve

S

Tc volitve v občinski svet niso za 
Slovence v Gorici samo gospodar 
skega, temveč tudi velikega politič
nega pomena. Oni se prav dobro 
zavedajo, čim višje bo število slo
venskih oddanih glasov, tem bolj 
sc bo odražala njih zavednost in od
ločna volja kljubovati vsemu( kar 
lih še čaka v njihovi nadaljnji bor- 
)i. Tudi; sami Goričani italijanske 
narodnosti ne podcenjujejo teh vo
litev, saj so začeli z vso ostrino v 
votivni kampanji po vseh listih ob
rekovati in voditi gonjo proti vsemu, 
kar je slovenskega.

Demokratična fronta Slovencev je 
postavila svoj program s svojimi 
zahtevami, v katerega pa se do 
donos še prav noben šovinist ni 
obregnil, kar se vidi. da jim ni prav 
nič za to, kaj Slovenci zahtevajo, 
temveč je njihov interes, da odri
nejo Slovence od vsakega važnega 
mesta, kjer naj bi jmeli tudi oni kaj 
besede. Oni bi hoteli narediti Go
rico italijansko. Seveda pri tem ne 
pozabi'a :o vse psovke, ki jih me
čejo iz svojih zakladnic na Slovence, 
ki sc borijo zgolj za svoje pravice.

'Žalostno je, da se tudi najdejo ne
kateri maloštevilni slovenski odpad-

FIZKULTURA

niki, ki lomijo strnjenost vrst v 
največje veselje italijanskih šovi
nistov ki bi hoteli videti Slovence 
kot hlapce upognjenih hrbtov. Tem 
istim m do tega, da bi Slovenci 
imeli kako besedo v občinski upravi, 
temveč je njihov namen, da bi osta
le mešali, naj oddajo svoje glasove 
za demokristjane ne pa za sloven
skega kandidata. Prav to isto so že 
storili pri državnih volitvah. Kak
šen je rezultat, že danes vidijo, ko 
človek, za katerega so glasovali, 
jjh sramoti in jih psuje s sovraž
niki italijanskega naroda.

Vse te stvari pa našega delovnega 
človeka ne spravijo s poti, ker se 
dobro zaveda, da je edina Demo
kratična fronta Slovencev tista, ki 
se je do danes pokazala, da zna bra
niti koristi slovenskega življa in se 
edino kot taka lahko naziva res 
prava organizacija slovenske manj
šine v Italiji. ,

Kanididati pa, katere si jc ljud
stvo izbrale, so vseskozi delovni 
ljudje, ki so že dokazali, da znajo 
branili gospodarske, socialne in kul
turne potrebe Slovencev, pa tudi 
vseli drugih poštenih Goričanov

SD Gorica :
SSD Kladivar Celje 2:0

Preteklo n-^teljo se je v Celju odigra
la nogometna tekma za pokal FLRJ med 
celjskim in go riškim moštvom. Potekala 
je v prijateljskih odnosih in zelo disci
plinirano. Glcdalcev^je bilo preko 1200.

Po lepem sprejemu in nagovoru od
bornika domačega društva sc je tekma 
pričete ob 15. Začclni udarec je imela 
Goj-ic2, ki je že v prvih minutah začela 
napadati na vrata Kladivarja, toda brez 
uspeha. Sele v 37. minuti je Gorici po 
precejšnjih naporih uspelo zabiti po 
Klančiču prvi gol. Nista še pretekli dve 
minuli, ko je Korpar z glavo v drugič 
poslal žogo v mrežo. Vse do konca pr
vega polčasa jc bila Gorica v napadu in 
pokazala zelo lepo ter borbeno igro

V drugem polčasu Gorica zopet prične 
z napadom, toda lepo streljana žoga se 
odbije od prečke. Selc po 15. minuti igre 
jc Kladivar začel napadati, tako da sc 
je borbenost igre vedno bolj stopnjeva
la. Moštvo Kladivarja se je trudilo, da 
bi izenačilo rezultat, vendar jc odlična 
obramba Gorice vse napade odbila. 
Proti koncu je moštvo Kladivarja zopet 
popustilo te je žoga do konca igre va
lovala iz polja v polje

To zmago je moštvo Gorica vsekakor 
zaslužilo s svojo lepo igro in se je tako 
uvrstilo v nadaljnje tekmovanje za pokal 
FLRJ.

Volga : Gorica 4:0 (1:0)
V nedeljo 17. oktobra so odigrali v 

Šempetru nogometno tekmo za prven
stvo Primorske med Gorico in Volgo.

2e takoj v prvih minutah Igre je 
presta Volga v napad ln Jo izglodalo, 
da bo . /.ultat Igre precej visok. Toda 
obramba Gorice J« vse nevarne napa
de odbila Prvi gol je padel šele v 25. 
minuti in to od igralca Gorice, kt je 
napravil auto gol. Po tem neuspehu 
so igralci Gorice začeli napadati in so 
tmolt več prilik, da Izenačijo rezultat, 
kar pa jim nt uspelo niti z streljano 
enajstmetrovko proti Volgi.

Takoj v drugem polčasu Je zopet 
začela Volga napadati na vrata Gorice, 
nt pa napad mogel Izkoristiti prilik 
ln zvišati rezultat. Po krivdi obrambo 
Jo Igralec Gorice napravit še drugi 
auto gol. Nekaj minut kasneje Jo po 
krivdi vratarja padel še tretji gol ln 
rato četrti, ki pa nt bil niti eden na 
tehnični višini.

Z več povezave mod Igralci bt vse 
kakor rezultat moral biti višji v ko-
tst Volge, ki pri tej Igri nt pokazala 

tistega svojega znanja kot v prejšnjih 
Igrah

Tekmo Je sodil zadovoljivo pred 800 
gledalci sodnik Škerl lz Ajdovščine

M. O.

Miličnik : Gorica 
0:10 (0:4)

V nedeljo 24. oktobra se je odigrala 
na igrišču v Šempetru prvenstvena no
gometna tekma med ŠD Gortioo in FI) 
Miličnikom iz Solkana.

Takoj v začetku igre je moštvo Gorice 
prevzelo igro in že v prvih minutah za
bilo prvi gol. Do konca prvega polčasa 
so padli še trije, tako da jc bil rezultat 
4:0 za Gorico.

V drugem polčasu je bila Gorica v 
polni premoči in je z lepimi akcijami 
dosegla še 6 golov, medtem ko Miličniku 
ni uspelo zabiti niti enega.

V tej tekmi so se posebno izkazali
mladinci Gorice: Mozetič Anton, Silič
Miro in Arčon Vladimir. Marjaa

Moštvo Gorice je gosto
valo v Škofji Loki

FD GORICA : FD LOČAN 3:3 (3:0)
Preteklo nedeljo so Igralci FD Go

rice odigrali prvenstveno nogometno 
tekmo v Škofji Loki z FD Ločanom, 
ki je potekala v najboljših prijatelj
skih odnosih.

Potek tekme Je bil zelo živahen. V 
prvem polčasu so bili Goričani stalno 
v napadu so jpa izpustili več lepih 
momentov za Zadetek Prisojena jim 
je bila tkdi enajstmetrovka, šele ka
sneje Je Korparju I. usp.elo zabiti trt 
golo. tako da se je prvi polčas zaklju
čil s 3:0 za Gorico.

V drugem polčasu Je bila Gorica zo
pet v napadu, toda vse brez uspeha. 
Ta neuspeh so pa izkoristili Ločani ln 
to posebno slabo Igro obrambe, ln za
bili v 26. minuti svoj prvi gol. Se v 
nadalje so Goričani stalno popuščali, 
ter je igralcem Ločana uspelo rezul
tat izenačiti Goričani so pred koncem 
igre imeli še dve lepi priliki za gol, 
ki jih pa niso znali izkoristiti.

Vsekakor jo neodločen rezultat FD 
Gorice pri tej tekmi za njih neuspeh, 
saj bi z malo več požrtvovalnosti lah
ko sebi priborili dve točki.

Moštvo Ločana Je igralo požrtvo
valno. včasih prav lepo Igro — teh. 
nično pa niso dorasli moštvu FD Go
rice.

Omenimo naj še eno od največjih 
napak moštva Gorice, to Je. ko igralci 
čutijo sigurno zmago, popusti tako na
pad. kakor obramba, kar pa seveda na. 
sprotnlk Izkoristi. NI to prva taka tek
ma, ki Jo je Igrala FD Gorica In bodo 
igralci z več discipline ln požrtvoval
nosti morali v bodočih tekmah to od
praviti, če hočejo obdržati te uspehe, 
ki so jih že, dosegli. Z. F

Rezultati nogometnih 
tekem VII. kola 
dne 24. oktobra

ŽivincrejcI-zadrugarji so razstavili 
svojo rodovniško živino

12. oktobra so priredile Kmetijske 
zadruge čepovan, Lokve, Gorenji in 
Srednja Lokovec premovanje {raz
stavo) rodovniške živine v Čepovanu, 
13. oktobra pa Kmetijske zadruge 
Vip. Križ — Cesta Lokavec, Ajdov
ščina, Dobravlje, Šmarje jo Velike 
Žablje na letališču pri Ajdovščini.

Ti premovanjd sta bili pravi mani
festaciji živinorejcev, ki so se prvi 
zavedli velike važnosti zadružnega 
dela za napredek in dvig živinoreje 
v našem, okraju. Obe premovanji sta 
organizacijsko prav dobro uspeli, 
kar je zasluga pripravljalnih odborov 
premovanj in požrtvovalnosti živi
norejcev Kmetijskih zadrug.

V Čepovanu je bilo razstavljenih 
110 glav živine, na letališču pri Aj
dovščini pa 263 glav. Vsi živinorejci, 
ki so razstavili svojo živino, so bili 
nagrajeni v skupnem znesku 266.000 
dinarjev.

Razstavljene živali so dosegle zelo 
dobro oceno, kar pomeni, da imamo 
solidno podlago za nadaljno vzrejo 
plemenske živine. S selekcijo (odbiro) 
bomo živino zboljševali in tako bodo 
postali okoliši, kjer se vrši ali sc bo 
vršila selekcija, dobri vzrejni centri 
najboljših plemenskih živali

Premo vanje je bila tudi dobra šola 
za živinorejce. Marsikdo je ob po
gledu na lepe, pasemske čiste živali,

pravilnih oblik in dobrih lastnosti 
sklenil, da bo iz svoje reje izločil 
živali, ki nimajo vseh teh lastnosti in 
zatorej tudi ne dajo tistih dohodkov 
kot dobre pasemske živali, ter tu<fi 
on pristopil k selekciji.

Posebno pozornost na razstavi v 
Križ-Cesti je vzbudil najlepšj pleme
njak našega okraja »Cezar« s svojim 
številnim potomstvom, ki je hil ob 
koncu razstave z ist;m vred filma«;

Ob zaključku razstave je zastopnik 
M. K. tov. ing. Ferčelj čestital našim 
živinorejcem na uspehu pramovanja 
in dejal, da bomo s plemenskim ma
terialom, kakršnega imamo, z dobro 
voljo dosegli stopnjo, ki bo prva v 
Sloveniji ali morda celo v državi.

Premovanje na letališču pri Ajdov
ščini so si ogledali tudi podpredsed
nika vlade LRS dr. Marjan Brecelj, 
minister za kmetijstvo ing. Jože Lev
stik, šel upravi živinorejske službe 
ing. Peternel, minister za zadružni
štvo Janez Hribar, zastopnik OLO in 
OZKZ iz Tolmina, Idrjje, Postojno, 
Ilirske Bistrice ter precejšnje šte
vilo naprednih živinorejcev iz raznih 
krajev.

Razslavljalci so bili z dobrim uspe
hom naših* prvjh razstav zelo zado
voljni in so izražali željo, da bi sc 
zopet kmalu vršile take prireditve.

T. A.

Lestvica prvenstva
L Volga 5 4 1 0 26:6 9
2. Gorica 5 3 1 1 23:5 7
3. Tolmin 6 3 1 2 18:15 7
4. Sežana 6 2 2 2 26:17 6
5. Ajdov-Vipava 3 2 1 0 5:1 5
6- Divača 6 1 0 5 6:30 2-
7. Miličnik 5 0 0 5 4:34 0

POPRAVEK
Rezultat tekme Tolmin : Gorica je 
1:1 in ne 1:3.

V Solkanu so ustanovili 
športno društvo

Na podlag: precejšnjega števila
članstva prejšnjega kulturnega dru
štva »Volga« in na podlagi doseženih 
uspehov, so člani pristopili k ustano
vitvi športnega društva »Volga«, ki 
bo v bodoče dalo modnosti širokega 
udejstvovanja na fizkti It urnem polju. 
S pravili o športnem društvu, k j so 
bila prečiiana na ustanovnem občnem 
zboru, so se vsi prisotni strinjali. Tudi 
volitve za nov odbor športnega dru
štva so potekale v najlepši soglasno
sti im so iz svoje srede izvolili za 
predsednika Jug Emila, za katerega je 
članstvo gotovo, da jih bo vodil pra
vilno in z uspehom v njihovem delu.

Na tem sestanku so izbrali tudi 
svojo značko ur sicer okroglo, s sol
kanskim mostom v sredini modre za
stave.

V diskusiji je bilo največ govora o 
vzgoji mladih fizkulturnikov, na ka
terih moramo danes graditi vse. Že 
na zadnjih tekmah je bilo rečeno, da 
so najboljše uspehe doseglj prav naj- 
inlajši, ki nimajo za sabo še intenziv
nega fizkulturnega življenja.

Športno društvo »Volga« bo gojilo 
v bodoče lahko atletiko, nogomet, 
smučanje, plavanje, boks, namizni te
nis in sabljanje. Razumljivo je, da 
bodo morali vsi referenti za vsako 
panogo vložiti precej truda in pioskati 
take oblike dela, da bodo okoli sebe 
zajeli čim več članstva, k« bo videlo 
v športnem udejstvovanju potrebo po 
telesni utrditei in duševni sproščenosti.

lolmin — Ajdovščina-Vipava 0:1
Volga —- Sežana 4:4
Miličnik — Gorica 0:10

IZJAVA
Spodaj podpisani Kodrič Angel iz. 

Renč proglašam kot legitimni oče 
birmovanje moje hčerke Nade za ne
veljavno, ker se jo izvršilo proti moji 
vodn«>8ti in ker je Uidi proti moji od. 
ločni volji.

Kodrič Angel

REVIZIJA DELAVSKIH KNJIŽIC
Zvezna vlada je poleg uredbe o de

lavskih knjižicah ter navalil za izva
janje te uredbe, izdala tudj odredbo 
o reviziji delavskih knjižic. Ta od
redba je objavljena v Uradnem listu 
FLRJ štev. 84 z dne 2. oktobra 1948, 
a rok. v katerem se mora ta revizija 
izvršiti, bo kasneje predpisan s po
sebno odredbo ministra za delo FLRJ.

Nujno je, dn se vse priprave za to 
revizijo čimpreje zaključijo. Sklicani 
sta bili že dve konferenci, kjer se je 
razpravljalo o vsebini nove uredbe in 
kako se bo vršila revizija delavskih 
knjižic. Tem potom še enkrat obve
ščamo vse delalajalce državnega, za
družnega in privatnega sektorja, dla 
vse priprave za revizijo zaključijo do 
31. oktobra 1948. KLO-ji pa so dolžni 
te priprave kontrolirati, da bodo res 
pravočasno izvršene.

Vsi delodajalci naj takoj dvignejo 
pri poverjeništvu za delo OLO Go
rica prijave za revizijo delavskih 
knjižic, katere balo pozneje izpolnje
ne skupno s knjižicami vrnili na po
verjeništvo.

Vsak delodajalec, oziroma perso
nalni relerent naj pri dvigu prijav 
predloži sledeče podatke: koliko de
lavcev in nameščencev posednje de
lovne knjižice, število delavcev in na
meščencev. ki so upravičeni do de
lovne knjižice, a je še nimajo, skupno 
število delavcev s stalnim bivališčem 
v Goriškem okraju in število delav
cev. ki bivajo izven okraja.

Poverjeništvo za delo 
OLO Gorica

Ali si že naročnik našega 
glasila OF »Nova Gorica«?

zahvala
NOVOPOROCENCI SO DAROVALI

Uprava mlad, doma »Toneta Sever* 
ja« v Kojskem se toplo zahvaljuje 
novoporočencema Figel Antonu ln 
Jakončič Ani lz Vipolž, ki sta ob pri. 
liki svoje poroke darovala sfrotam 
mlad. doma 1201 din.

Preklici
Proglašam za neveljavno živilsko na

kaznico tov. Doljak Jožefe, stanujoče V 
Krombergu št. 1., Reg. št. nak. 57.

Proglašam za neveljavno živilsko na- 
kaznioo tov. Doljak Marjana, roj. 1930 v 
Kroimlieirgu št. 1., Reg. št. nak. 57.

Uredništvu in apmvn: Solkan ol Ut Korpusa t86. teL št l in ?. Urejuje uredniški odbor. Tiska tiskarna Slov. porot v Ljubljani. Izhaja vsak petek.


